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Zápis řádného jednání Výkonného výboru ČAS, které se konalo 18. září 2023 

v Astronomickém ústavu AV ČR v Praze na Spořilově 

 

 
Přítomni za VV: Radek Dřevěný, Soňa Ehlerová, Petr Heinzel, Lumír Honzík, Kateřina Hoňková, Iveta 

Lamberská, Petr Sobotka, Lenka Soumarová, Pavel Suchan. Omluveni: Miloš Podařil, Vladislav Slezák. 

Revizoři: Martin Černický, Jan Kožuško. Omluvena: Eva Marková. 

 

 

1. Astropis 

Ehlerová, Soumarová a Suchan se zúčastnili schůzky s předsedou společnosti Astropis Michaelem Prouzou 

(zároveň ředitel Fyzikálního ústavu AV) a Michalem Bursou, ředitelem Astronomického ústavu AV, která se 

uskutečnila 8. září na Fyzikálním ústavu AV. Suchan informoval VV, že Astropis podnikl kroky ke zlepšení 

situace se zpožděným vydáváním časopisu a posílil personálně zejména práce spojené se sazbou časopisu. Platí 

závazek Astropisu vydat do konce roku další 2 čísla. VV navrhne v lednu další schůzku. VV připomíná členům 

ČAS, že existuje elektronická podoba Astropisu – pdf soubory jsou dostupné na základě přihlašovacích údajů na 

webu astropis.cz.  

 

2. Hospodaření 

Heinzel zřídil transparentní účet na dary ČAS, jeho číslo je 2200452457/2010. Zde mohou členové ČAS i 

kdokoli jiný přispívat na činnost ČAS. O použití vybraných prostředků bude rozhodovat VV. Pokud si dárce 

přeje využití na konkrétní účel, napíše ho do poznámky ve „zprávě pro příjemce“. Pokud daruje člen ČAS, lze 

vést jako mimořádný čl. příspěvek. Dřevěný upraví účetní směrnici, aby nebyla třeba smlouva, pokud je účel 

uveden u info k platbě. Smlouva povinná při sumě nad 5000 Kč. Sobotka zveřejnění informace o možnosti 

podpořit ČAS. VV odsouhlasil finanční podporu na digitalizaci dokumentů ČAS ve výši 6000 Kč, kterou 

provádí P. Bartoš a na zaplacení tisku výstavy o Antonínu Bečvářovi ve výši 3600 Kč, kterou připravil Š. Kovář. 

Dřevěný pokračoval v jednání s účetní Kopanicovou o ceníku jejích služeb. Sleva je podmíněna pokračujícím 

podrobným zpracováním účetních dokladů ze strany ČAS, kterou provádí Dřevěný. 

 

3. Členské příspěvky 2024 

VV po dlouhé diskuzi rozhodl, že členské příspěvky na rok 2024 ponechá ve stejné výši. tj. výdělečně činní 500 

Kč, nevýdělečně činní 400 Kč. Členové ze Slovenska mají čl. příspěvky ve stejné výši, ostatní zahraniční 

členové 700 Kč, přičemž rozhodující je výše částky v Kč připsaná na účet ČAS, bez ohledu na to, v jaké měně a 

jaké výši je odeslána z nekorunového účtu. VV připomíná, že vybrané příspěvky na rok 2024 od svých členů 

mají složky odeslat na centrální účet ČAS nejpozději k 15. 11. 2023. VV připomíná, že vždy určuje jen 

minimální povinnou výši příspěvků a vyzývá členy k dobrovolné platbě mimořádných čl. příspěvků, jejichž 

horní hranice je 10 000 Kč. Vyšší sumy lze hradit na transparentní účet na dary, viz předchozí bod zápisu. 

 

4. Dotace RVS 

ČAS obdržela 15. září nový pokyn Rady vědeckých společností ohledně nového termínu a nových formulářů 

podávání žádosti o dotaci na rok 2024. Termín je 25. září. Formuláře vyplní Sobotka po konzultaci s Dřevěným. 

Dřevěný informoval, že RVS, resp. Akademie věd, zatím nezaslala cca 350 000 Kč, které ČAS hradí jako čl. 

příspěvky do mezinárodních organizací. Důvodem zpoždění bylo čekání na nové formuláře. ČAS si tak nemůže 

do doby příchodu peněz dovolit velké finanční výdaje. Sobotka informoval, že Akademická rada zasedá 3. 10., a 

na ní by měla být dotace schválena.  

 

5. Dotace složkám 

Dřevěný vypracoval vzorec s váhovanými parametry, který by určoval jistotu minimální výše dotace pro složky 

na činnost během roku. O další peníze by mohly žádat systémem projektů. Parametry vzorce bude za VV 

vyplňovat Honzík, který sleduje podrobně činnost složek. Výše dotace pro rok 2024 bude zveřejněna na malém 

setkání složek v lednu. VV odsunul složkám termín odevzdání žádosti o dotaci z 15. září na 15. listopad. 

Lamberská zaktualizovala kalendář povinností složek ČAS a Sobotka ho vystaví na astro.cz. Platnost kalendáře 

je od 1. 10. 2023. 

 

6. Revize a inventarizace majetku 

VV řešil zprávu Revizní komise ohledně kontroly účetních dokladů Astronomické olympiády za rok 2022 a 

souhlasí se začleněním dvou dalekohledů do evidence majetku ČAS. Zbylé části zprávy Revizní komise 
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považuje za uzavřené. VV rozhodl na návrh likvidační komise o vyřazení tohoto majetku ČAS: 1. zastaralý 

server Jupiter z r. 2011 včetně hardwarových komponent umístěný v Ondřejově, 2. soubor fotografií putovní 

výstavy k tématu světelného znečistění z r. 2014 (znehodnocena slunečním zářením), 3. technicky zastaralý LCD 

televizor k putovní výstavě z r. 2014, 4. 18 ks nefunkčních clip rámů k putovní výstavě z r. 2014.  

 

7. Vzpomínkový fond 

VV schválil žádost Skupiny pro historii astronomie na finanční podporu vzpomínkové akce k připomenutí 

osobnosti sluneční astronomie Ladislava Schmieda, která proběhla 9. září v Kunžaku. Náklady byly 5300 Kč a 

v souladu se statutem budou hrazeny ze Vzpomínkového fondu ČAS, na němž je stávající zůstatek 18 100 Kč.  

 

8. Ceny ČAS 

Do konce roku 2023 budou předány hned tři ceny ČAS. Littera Astronomica bude tradičně předána na 

Podzimním knižním veletrhu v Havlíčkově Brodě 6. října v 18 hodin, laureátem bude mimořádně in memoriam 

Antonín Bečvář, cenu převezme synovec Vojtěch Vančura. Cenu předá předseda Heinzel spolu se zástupci 

Skupiny pro historii astronomie. Úvodní tiskové konference na veletrhu se zúčastní Suchan. Na veletrhu bude 

zároveň doprovodný program v podobě pozorování Slunce pro veřejnost zajišťovat Jihlavská astronomická 

společnost a Pobočka Vysočina. Po celou dobu veletrhu bude otevřen stánek s knihami a tiskovinami ve 

spolupráci s nakladatelstvím AGA (Aldebaran Group for Astrophysics). Astropis informoval, že Den 

s Astropisem na podzim nebude, Soumarová domluví předání Kopalovy přednášky na Štefánikově hvězdárně 

v půlce listopadu. Nušlova cena bude předána 4. prosince na Hvězdárně a planetáriu v Brně, večerní čas bude 

upřesněn po dohodě s vedením planetária. 

 

9. Nominace do Rady ČT 

Jiří Dušek ze své pozice senátora navrhuje, aby ČAS navrhla svého zástupce do Rady České televize. 

V minulosti tuto funkci zastával Jiří Grygar na pozici předsedy (1992-1997). VV nemá jasného kandidáta, ale 

podpoří případného kvalifikovaného zájemce z řad ČAS, který má zkušenost s médii. 

 

10. Rozdělení práce ve VV 

VV pokračoval v přerozdělování práce tak, aby se odlehčilo hospodáři Dřevěnému. Sobotka bude řešit  

každoroční inventarizaci centrálního majetku. Lamberská a Hoňková seznam majetku složek. Faktury 

kolektivním členům bude vystavovat Soumarová. Sobotka vyzve složky, jestli chtějí s něčím pomoci od členů 

ČAS napříč složkami, aby se ozvaly. Soumarová bude všem novým členům ČAS posílat uvítací dopisy i s číslem 

průkazky. Na příštím VV probereme znění. Ve VV není přímo určena osoba, která by se věnovala agendě 

spojené s členstvím v Evropské astronomické společnosti, i když komunikaci se věnuje Heinzel. Heinzel požádá 

o spolupráci ČNKA.  

 

11. Kolektivní členové 

Sobotka získal přístupová práva k mailové konferenci „vedcas“, kde mají být zástupci poboček, sekcí, skupin,  i 

kolektivních členů. Sobotka provede kontrolu, kdo je a kdo není členem a vyzve složky, aby zaslaly jména a 

mailové adresy osob, které chtějí v konferenci mít. Každá složka tam musí mít minimálně jednoho zástupce.  

 

12. Pozemek pro ČAS 

Dřevěný připravil nový návrh smlouvy. Stanislav Kopřiva se zněním souhlasí. Nyní je potřeba smlouvu podepsat 

ověřenými podpisy dárce (Kopřiva) i obdarovaného (Heinzel).  

 

13. Výroční zpráva 2022 

Sobotka zveřejnil v červenci na astro.cz výroční zprávu za uplynulý rok. Skupina pro bezbariérovou astronomii a 

kosmonautiku nedodala text, takže zpráva byla zveřejněna bez něj. 

 

14. Setkání složek a studentů 

Tradiční lednové malé setkání složek, kde se řeší organizační záležitosti a účetní doklady, se bude konat v sobotu 

6. ledna v Geofyzikálním ústavu AV. Velké setkání složek proběhne na Hvězdárně a planetáriu v Hradci 

Králové 19.-21. dubna. Ubytování a catering řeší Lamberská. V rámci setkání bude předána Kvízova cena. Výši 

účastnické slevy stanoví VV, až budou známy náklady, poté Sobotka zašle návratky. V pátek před setkáním 

proběhne také konference studentů ve spolupráci se SAS. 
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15. Astronomický průvodce po ČR 

Ehlerová informovala, že průvodce po astronomických místech v zemích V4 má uzávěrku 31. 12. 2023. Bude 

obsahovat stručné informace a bude plný odkazů na webové stránky příslušných organizací, kde lze dohledat 

např. otvírací hodiny. 

 

16. Sjezd Polské astronomické společnosti 

Předseda reprezentoval ČAS na sjezdu Polské astronomické společnosti (PTA) při 100. výročí založení, který 

proběhl ve dnech 11. až 15. září v Toruni.  

 

17. ČAS na Štefánikově hvězdárně 

VV diskutoval možnost prezentovat ČAS návštěvníkům Štefánikovi hvězdárny, kterou roku 1928 pomohla 

vybudovat. V současnosti je v pilíři dalekohledu přístupném v suterénu hvězdárny uložena skrytá časová 

schránka ČAS.  Soumarová zjistí možnost, zda by mohla na sloupu být přidělána ještě např. vitrína, kde by byly 

vystaveny různé artefakty jako poštovní známka či mince ke 100 letům ČAS či propagačními materiály. 

 

18. Jubilejní tiskové prohlášení 

Suchan informoval, že ČAS vydala 12. září své jubilejní 300. tiskové prohlášení, neslo název „Patrně 

nejslavnější česká fotografie vesmíru slaví 100 let“ a týkalo se fotografie Josefa Klepešty, na které je galaxie 

M31 a meteor. Čas vydává tisková prohlášení od května 1998. VV děkuje Suchanovi za mnohaletou práci. 

 

19. Hodokvas ČAS 

VV zve všechny členy ČAS na „Hodokvas členů České astronomické společnosti po 76 letech“, který volně 

navazuje na v archivu objevenou akci našich předků. Pořádá Skupina pro historii astronomie, jmenovitě dvojice 

Petr Bartoš, Štěpán Kovář, 4. 11. od 11 do 17 hod v Ondřejově. Podrobnosti, program a registrace jsou 

v kalendáři astro.cz.  

 

20. Sjezd SAS 

Ve dnech 29. až 30. září se uskuteční sjezd Slovenské astronomické společnosti. ČAS bude zastupovat Heinzel, 

který bude mít i zvanou přednášku o výronech koronální hmoty. 

 

21. Přijetí nových členů 

VV ČAS přijal nové členy: Vladimír Bedřich (Pobočka Vysočina), Tomáš Kocanda (Klub astronomů 

Liberecka), Jan Lípa (Pražská pobočka), Filip Růžička (Pražská pobočka), Věra Scheirichová (Pobočka Brno), 

Zdeněk Sikač (Zákrytová a astrometrická sekce), Jaroslav Svatek (Pražská pobočka), Petr Svoboda (Pražská 

pobočka), Hynek Šmíd (Astronautická sekce), Jitka Vozábová (Pražská pobočka). 

 

Termín příští schůze VV ČAS je úterý 21. listopadu 2023 od 9:30 v Astronomickém ústavu AV v Praze na 

Spořilově. 

 

Zapsal Sobotka, zápis schválil VV elektronickým hlasováním. 


